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مدیــر اداره نظارت و ارزشــیابی اداره کل 
هنرهای نمایشــی ضمن تکذیب گفته بازیگر 
نمایش خونیــن زار مبنی بر توقیــف این اثر 
نمایشی گفت: تنها یک اجرای این اثر نمایشی 
بنا به دلایلی متوقف شده است و با طرف شدن 
موارد ذکر شــده قرار شد از یکشنبه شب )۲۲ 
فروردین ماه( این اثر طبــق روال به اجراهای 

عمومی خود ادامه دهد.
بــه گزارش خبرنــگار تئاتر ایرنــا، نمایش 
خونین زار به کارگردانی ســهراب حســینی و 
حضور نسیم ادبی به عنوان تنها بازیگر این اثر 
مونولوگ؛ ۲۰ فروردین ماه شاهد توقف اجرای 
عمومی خود بود. اتفاقی که نسیم ادبی بازیگر 
این نمایش را بر آن داشت تا در صفحه شخصی 
خود در فضای مجازی )اینســتاگرام( نسبت به 
توقف این اجرا از واژه »توقیف نمایش« استفاده 

کند.
ســیدوحید فخرموســوی مدیــرکل اداره 
ارزشــیابی و نظارت اداره کل هنرهای نمایشی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت وگو با 
ایرنا با اشــاره به آنکه نمایش خونین زار توقیف 
نشــده و تنها به دلیل پاره ای از مسائل، توقفی 
در اجرای ایــن نمایش صورت گرفته اســت 
گفت: بی هیچ تردیدی اولویت ها و مواردی که 
شورای نظارت و ارزشــیابی اداره کل هنرهای 

نمایشــی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 
هر نمایشــی که مجوز این شورا را برای اجرای 
عمومی می گیرد به گروه نمایشی اعلام می کند، 
لازم الاجراست و این مســاله مورد تایید گروه 

تئاتری برای اجرای عمومی قرار می گیرد.
شــرایط اجرا و ارائه هنر تئاتر به دلیل زنده 
بودن و ارتباط مســتقیم بــا مخاطب برخلاف 
آثار سینمایی اســت. فیلم ها در صورت اعمال 
برخی از موارد ذکر شــده از ســوی شــورای 
نظارت و ارزشــیابی سازمان سینمایی نیازمند 
پیگیری های مســتمر نیستند اما هنر تئاتر به 
سبب اجرای زنده نیازمند پیگیری رعایت موارد 
ذکر شده از ســوی گروه اجرایی است. بعد از 
یکی دو بار عدم رعایت نکات عنوان شده و تذکر 
به گــروه به دلیل پاره ای دیگر از موارد شــب 
گذشته اجرای این نمایش متوقف شد و بعد از 
مطرح کردن موارد با کارگردان درحال برطرف 

کردن امور هستیم.
مدیــر اداره نظارت و ارزشــیابی اداره کل 
هنرهــای نمایشــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی تاکید کرد: نمایش خونین زار از ۲۲ 
فروردین ماه اجرای عمومی خود را طبق روال 

قبلی به صحنه خواهد برد.
نمایش خونین زار نوشــته و کار ســهراب 
حســینی داستان دختری اســت که به قصد 

مهاجــرت به تهــران می آید و با مشــکلات 
گوناگونی روبه رو می شود. این اثر نمایشی برای 
چندمین بار و این بار در ماه رمضان در پردیس 

تئاتر شهرزاد به صحنه رفته است.
از سوی دیگر حسن مصطفوی تهیه کننده 
»خونین زار« به نویسندگی و کارگردانی سهراب 
حســینی می گوید توقیف این اثر نه به آن ها، 
که به سالن و ســایت فروش بلیت اطلاع داده 
شــد. او همچین از مطابقت دادن فیلم شاهد، 
فیلــم آخرین شــب اجرای »خونیــن زار« در 
پردیس تئاتر شــهرزاد، با فیلم اجرای جلســه 
دریافت مجوز از شــورای نظارت و ارزشــیابی 
برای مشخص شدن تکلیف این اتفاقِ تلخ گفت.

حسن مصطفوی، تهیه کننده »خونین زار« 
به نویسندگی و کارگردانی سهراب حسینی در 
مورد این اتفاق به خبرآنلاین چنین گفت: »اگر 
قرار باشــد کاری توقیف شود، آیا روال معمول 
این نیست که نخست کارگردان یا تهیه کننده را 
در جریان بگذارند و از آن ها توضیح بخواهند؟! 
متاسفم که در مورد »خونین زار« به جای اعلام 
مســئله به من یا آقای حسینی، با آقای قاسم 
جعفــری، مدیر پردیس تئاتر شــهرزاد تماس 
گرفتند و سپس از سایت فروش بلیت خواستند 
کــه فروش نمایش ما را متوقــف کند. درواقع 

بدون تفهیم اتهام، مجازات شدیم.«
مصطفوی ادامه داد: »من و آقای ســهراب 
حســینی، روز شــنبه، ۲۰ فروردیــن، پس از 
شنیدن این خبر به اداره کل هنرهای نمایشی 
مراجعه و با آقای کاظــم نظری، مدیرکل این 
اداره دیدار کردیم که متاســفانه ایشان اعلام 
کردنــد در جریان اتفاقی که رخ داده اســت، 
نیستند و سپس آقای وحید فخرموسوی، مدیر 
شورای نظارت و ارزشــیابی اداره کل هنرهای 
نمایشی را دیدیم که ایشان هم بدون ذکر دلیل 
روشــن گفتند این اتفاق ظاهرا به درخواست 
حراست رخ داده اســت. من و آقای حسینی، 
امروز، یکشنبه ۲۱ فروردین مجددا به اداره کل 

هنرهای نمایشــی خواهیم رفت و تا زمانی که 
پاسخ روشن و مشخصی در مورد دلیل توقیف 
»خونین زار« دریافت نکنیم به پرسشگری ادامه 

خواهیم داد.«
تهیه کننده »خونین زار« با بیان این که این 
اثر تاکنون بیش از ۱۵۰ مرتبه روی صحنه رفته 
است و مشخص نیســت دلیل توقیف یک باره 
آن پس از بارها و بارها اجرا چیســت، توضیح 
داد: »ظاهرا، آن طور که من شــنیده ام وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی در همه سالن های 
تئاتر، دوربین هایی دارد که هر شب اجرای آثار 
نمایشی را ضبط می کنند و به فیلم ضبط شده 
توسط آن ها، اجرای شاهد می گویند. قرار بر این 
شد که فیلم شــاهدِ آخرین شب اجرای ما، با 
فیلم اجرای مان برای شورای نظارت و ارزشیابی 
جهت دریافت مجوز، تطبیق داده شــود و در 
صورت مشــاهده مغایرت، این توقیف ادامه دار 

شود و در غیر این صورت، پایان یابد.«
مصطفوی در پایان گفت: »منِ تهیه کننده، 
در سینما، فعالیت حرفه ای خود را دارم و اکنون 
که به تئاتر ورود کرده ام، براســاس مجوز جلو 
رفتــه و هیچ کار غیرقانونــی ای انجام نداده ام، 
طبیعتا انتظار دیدین چنین برخوردی را ندارم 
و نمی دانم چه کســی پاسخگوی آسیبی است 
که بابت ایــن اعمال نظر ســلیقه ای به گروه 

نمایش »خونین زار« وارد شده است.«
مصطفوی که تهیه کنندگی آثار ســینمایی 
بســیاری را در کارنامه هنری خود ثبت کرده 
و بــا کارگردان های شناخته شــده ای همچون 
اصغر فرهادی، مهدی فخیم زاده، نیکی کریمی، 
حسن فتحی، فرامرز قریبیان، هومن سیدی و 
... همکاری داشته است، در گفتگو با ایسنا هم 
گفت: من تهیه کننده بخش خصوصی هستم 
و برای این نمایــش هزینه تبلیغات و بیلبورد 
داده ام ولی این اتفاقــات مرا نقره داغ و از ادامه 

فعالیت در تئاتر پشیمان می کند.
او در عین حال از همراهی و همکاری کاظم 

نظری، مدیر کل هنرهای نمایشــی قدردانی 
می کند و توضیح می دهد: ایشان را از خانواده 
خود می دانیم چراکه پیشینه شان تئاتری است. 
در ایــن دو روز هــم نهایت همــکاری را با ما 
داشته اند و با روی باز و بدون معطلی پذیرای ما 
در دفتر کارشان بوده اند و تاکید دارند هم مرکز 
هنرهای نمایشی و هم وزارت ارشاد پیگیر حل 
مشکل ما هستند ولی نفس این اتفاق نه برای 
گروه های نمایشی خوب اســت و نه مدیریت 

تئاتر.
 اما کاظم نظری مدیر کل هنرهای نمایشی، 
واژه توقیف را درباره اجرای این نمایش به کار 
نبرده اســت و در گفت وگو با ایلنا عنوان کرده 

است که این نمایش باید دوباره بازبینی شود.
او به صحبت های تهیه کننده نمایش مبنی 
بر اینکه این اثر تاکنون ۱۵۰ اجرا داشته است، 
اشــاره کرده و گفته است که این تعداد از اجرا 
از عدالت فرهنگی به دور اســت. بلکه عدالت 
این است که کارهای دیگری هم بتوانند روی 
صحنه بروند چون تعداد سالن ها محدود است.

او همچین معتقد اســت وقتی نمایشی به 
مدت طولانی اجرا شــود، گــروه اجرایی برای 
متنوع کردن کار خود، تغییراتی در آن می دهند 

که با نسخه بازبینی شده متفاوت است.
این ســخنان در شــرایطی مطرح شده که 
نمایــش نامبرده در ســالنی خصوصــی و با 
پرداخت اجــاره روی صحنه رفته و از امکانات 
سالن های دولتی اســتفاده نکرده است. ضمن 
اینکه با اضافه شدن تئاترهای خصوصی، دیگر 
گروه های نمایشــی همچون سال های گذشته 
لازم نیست مدت های مدیدی برای اجرا منتظر 
بمانند. از ســوی دیگر در دنیا اجرای طولانی 
مدت بعضی آثار نمایشــی همواره مورد توجه 
بوده و حتی به عنوان جاذبه گردشگری مطرح 
شده که نمونه آن اجرای طولانی مدت نمایش 
»تله موش« در لندن است که بیش از ۵۰ سال 

است بی وقفه روی صحنه مانده است.

خبرهای ضد و نقیض درباره توقیف نمایش »خونین زار« 

استاد دانشــگاه کالیفرنیا که خنجر آکیناکه منسوب به 
اردشــیر اول هخامنشــی را پیش از نمایش در موزه گتی 
آمریکا بررسی کرده است، درباره اصالت آن گفت: »من هم 
مطمئن نیســتم. از موزه گتی خواستم از آن نمونه برداری و 

آزمایش کند، اما آن ها نخواستند زیر بار بروند...«
به گزارش ایسنا، علی هژبری ـ کارشناس میراث فرهنگی 
ـ در ادامه بحث بر ســر اصالت خنجر هخامنشی جوابیه ای 
را از متئو کنپــا Matthew P. Canepa، اســتاد تاریخ 
هنر و باستان شناســی ایران  در دانشگاه کالیفرنیا ـ منتشر 
کرد. او گفته اســت: »وقتی این اثر از جعبه برای قرار دادن 
در نمایشــگاه خارج شد، متوجه شــدم چوب خشک شده 
)پوســیده( در غلاف وجود دارد. همچنین می توانید ببینید 
که بقایای تیغه،  زنگ زده، اما باقی مانده اســت. اگر تقلبی 
باشد، باید کار بسیار پیچیده و علمی باشد تا چوب باستانی 

و فلز اکسیدشده را در خود جای دهد.
از متصدیــان }مــوزه{ گتی خواســتم از آن }خنجر/
آکیناکه{ نمونه برداری و آزمایش کنند، اما آن ها نخواستند 
زیــر بار آن روند. ای کاش آن ها این کار را انجام می دادند تا 

امکان بررسی داده های تجربی به دست آید.«
نظر این استاد دانشگاه کالیفرنیا درباره کتیبه این خنجر 
چنین بوده است: »من هم مطمئن نیستم...کتیبه با فرمول 
معمولی که روی ظروف هخامنشی می بینم متفاوت است، 
اما به طور کلی باید نسبت به کتیبه های »بیش از حد کامل« 
و یکنواخت شک کنیم. واقعا امیدوارم مجموعه ای که آن را 

در اختیار دارد مایل به آزمایش چوب باشد.«
هژبری که توضیحات این اســتاد دانشــگاه کالیفرنیا را 
در صفحه شــخصی خود در اینستاگرام منتشر کرده است 
درباره اصالت ســنجی این شیء تاریخی منسوب به اردشیر 
هخامنشی که در موزه گتی لس آنجلس به نمایش گذاشته 
شده است، به ایســنا یادآور شــد: »تا اصالت این شی ء به 
دلایلی نفی نشود، باید اصل را بر درست بودن آن بگذاریم.«
خنجر طلایی منسوب به اردشیر هخامنشی در کنار حدود 
۲۰۰ شیء تاریخی دیگر در نمایشگاه »ایران باستان، جهان 
کلاسیک« از ششم آوریل )چهارشنبه ۱۷ فروردین ماه( در 

موزه گتی ویلا در شهر لس آنجلس آمریکا، به نمایش گذاشته 
شده اســت. آثار به نمایش گذاشته شده از موزه های ایالات 
متحده آمریــکا، اروپا و خاورمیانــه، از جمله متروپولیتن، 

موسســه شرق شناسی شــیکاگو، لوور و برلین و همچنین 
مجموعه های خصوصی گردآوری شده است.

فری اسپایر، متصدی ارشــد آثار باستانی در موزه گتی، 

گفته است: »بســیاری از اشیاء قابل توجه ایران باستان که 
حدود ۱۲۰۰ ســال را در بر می گیرند، برای نخستین بار در 
ایالات متحده به نمایش گذاشــته شده اند.« سهیل دلشاد ـ 
پژوهشگر خطوط باستانی ـ با اشاره به کتیبه این خنجر که 
در سه سطر و به ســه خط و زبان فارسی باستان، عیلامی 
هخامنشــی و بابلی هخامنشی است، از جمله پژوهشگرانی 

است که به اصالت کتیبه این خنجر شُبهه وارد کرده است.
مهرداد ملک زاده از دیگر باستان شناســانی اســت که با 
شــبهه در اصالت این آکیناکه یا خنجــر و احتمال جعلی 
بودن آن، گفته اســت: »نقوش این نیام بیش از حد شلوغ 
و اغراق شده است. مقایسه کنید با تیغ و نیام نوع آکیناکس 
که در نقش برجســته بار عام تخت جمشید نقش شده و در 
عین پرکاری و نفاســت، دارای سَبک و متانت خاصی است. 
به نظرم جعل کننده تلاش کرده هرچه عناصر نگاره شناختی 
دوره هخامنشــی را می شناسد روی این نیام اجرا کند. خط 

میخی پشت آن هم بسیار ناشیانه به نظر می رسد.«
تورج دریایی ـ تاریخ دان و اســتاد ایران شناسی دانشگاه 
کالیفرنیا ـ که در مراسم افتتاحیه این نمایشگاه حضور داشته 
و آثار به نمایش گذاشته شده را از نزدیک دیده است، اما این 
نکته را یادآور شــده اســت که »این موزه }گتی{ در سال 
۱۹۷۴ ساخته شد و دارای ۴۴۰۰۰ اشیاء باستانی است که 
به غیر از اشیاء یونانی و رومی، بیشترین تکوک های اشکانی 
را در اختیار دارد و به خاطر نمایش اشــیاء ایران باســتان و 
اکنون کلکســیونی از ایران باستان اهمیت یافته است. این 
مــوزه بهترین دســتگاه های مطالعه اشــیاء و تاریخ گذاری 
آن ها را دارد و هر ســاله چندین سمینار برای موزه داران و 

دانشجویان این رشته ترتیب می دهد.«
نمایشــگاه »ایران باســتان و جهان کلاسیک« تا ششم 
اگوســت برابر با ۱۷ مــرداد در موزه گتی برپا اســت. این 
نمایشگاه در سه بخشِ هخامنشیان، پس از هخامنشیان )از 
زمان حمله اسکندر مقدونی به ایران در حدود ۳۳۰ قبل از 
میلاد( و امپراتوری ساسانی برگزار شده است و قصد دارد با 
نمایش این گنجینه، تبادلات گسترده ایران باستان با یونان 

و روم را بررسی کند.

در آستانه نمایش در موزه گتی آمریکا اعلام شد

احتمال تقلبی بودن خنجر اردشیر اول هخامنشی
سینمای تک نفره

سیف الله صمدیان

در آستانه بیســتمین دوره جشــنواره فیلم تصویر، در نظر داریم اولین دوره 
جشــنواره بین المللی فیلم خود را تحت عنوان » سینمای تک نفره« )مولف( 
برگــزار کنیم. در اواخر دهه ۴۰ و اوایل ۵۰ میلادی، دیدگاه جدیدی نســبت 
به ســینمای جهانِ آن روزگار به رهبری »آنــدره بازن »و همکارانش همانند 
»فرانسوا تروفو« و »کلود شابرول« در مجله ›کایه دو سینما« شکل گرفت. آنها 
با مطالعه دقیق فیلم های فیلمسازان شاخصی همانند چارلی چاپلین، اورسن 
ولز، ژان رنوار و دیگران به این نتیجه رســیدند که گروهی از فیلمسازان تنها 
»کارگردان« نیســتند، بلکه خالق یا مؤلف آثار خود نیز به حســاب می آیند. 
نظریه ای که توسط »اندرو ساریس« وارد زبان انگلیسی شد و اصطلاح »نظریهٔ 
مؤلــف«)Auteur Theory( را آفریــد.   Auteur کلمه ای جدید در زبان 
انگلیسی بود که از فرانسه می آمد و ریشه در کلمه Author به معنای نویسنده 
داشت و به فیلمساز یا هر هنرمندی اشاره می کرد که می شد او را همانند یک 

نویسنده، خالق حقیقی آن اثر دانست.
اما این نظریه همواره منتقدان جدی نیز داشــته که معتقدند حتی »فیلمساز 
- نویســنده ها« را هم نمی توان خالق یا مؤلف حقیقی یک فیلم دانست، چرا 
که نقش مدیران فیلمبرداری و تدوینگران در شــکل گیری یک فیلم کمتر از 
کارگردان ها نیســت، به عبارت دیگر، تغییر مدیر فیلمبرداری یا تدوینگر یک 

فیلم از شخصی به شخص دیگر، مخاطب را با فیلمی جدید روبرو می سازد.
جهــان امروز که زاییده ی انقلاب دیجیتال در دهه هشــتاد میلادی اســت، 
فیلمساز امروزی را به تجهیزاتی مجهز کرده که باعث شده تا فیلمسازی، دیگر 

تنها در قالب یک صنعت و در انحصار گروهی خاص نباشد.
تجهیــزات و امکانــات مورد نیاز ســاخت یک فیلم که پیــش از این تنها در 
استودیوهای فیلمسازی یافت می شد، امروز درون کیف و یا کوله پشتی کوچک 
جا می گیرند و مهارت های متفاوت مورد نیاز نیز با ســهولت بیشتری قابلیت 

فراگیری عمومی پیدا کرده اند.
ســینما دیگر قلمرو شخصی تهیه کنندگان ثروتمند نیست، مردم عادی حتی 
در روســتاهای دورافتاده، راحت تر از همیشه فیلم می سازند و »امید« تبدیل 
صنعت سینما به هنری اصیل و شخصی پررنگ تر از همیشه شده است. دامنه 
فیلمســازان تک نفره جهان - کسانی که ایده های خودشــان را کارگردانی، 
فیلمبــرداری و تدویــن می کننــد - از تولیدکنندگان محتــوای اینترنتی تا 

فیلمسازان برنده نخل طلا و اسکار می رسد.
فیلمســازان مؤلفــی همچــون: »عبــاس کیارســتمی« بــا فیلــم »ده« 
»آلفونســو کوآرون« با فیلم »روما« )برنده اســکار بهتریــن کارگردانی و 
فیلمبرداری(،«استیون ســودربرگ« با فیلم های سولاریس و اسکیزوپلیس 
»دیوید لینــچ« با آخرین فیلمش »امپراتــوری درون««رابرت رودریگز« و 
»کیم کی دوک« با ساخت بیش از پنج فیلم تک نفرهاز نمونه های مشهور و 
شاخص این گروه از فیلمسازان به حساب می آیند. فراگیری هر چه بیشتر و 
روزافزون این شیوه جدیددر فیلمسازی، جای خالی جشنواره ای بین المللی 
ویژه این گروه از فیلمسازان را هر چه بیشتر نمایان می سازد. جشنواره فیلم 
تصویر افتخار دارد از امســال بخش بین المللی خودرا برای نمایش این گروه 
از فیلم ها اختصاص دهد و جایزه ای تحت عنوان »جایزه عباس کیارستمی« 
به فیلمسازان برگزیده در بخش های داستانی و مستند اهدا کند. امیدواریم 
با شــروع به کار بخش بین المللی »ســینمای تک نفره« جشــنواره فیلم 
تصویر،راه برای مولف ترین گروه فیلمسازان تاریخ، هموارتر از همیشه شود. 
این جشــنواره مســتقل با حمایت معنوی«بنیاد عباس کیارستمی«برگزار 

خواهد شد.«
منبع: ایسنا

آیا فردوسی زن ستیز است؟

سجاد آیدنلو با بیان اینکه فردوســی زن ستیز نیست، می گوید: ظاهراً فقط 
یک بار فردوسی به انتقاد از بانوان پرداخته که آن هم در داستان سیاوش و 

به تأًثیر از فضا/ موضوع روایت است.
 به گزارش ایسنا، این شاهنامه پژوه در کتاب »آذربایجان و شاهنامه: تحقیقی 
درباره جایگاه آذربایجان، ترکان و زبان ترکی در شاهنامه و پایگاه هزارساله 
شــاهنامه در آذربایجان« که در انتشارات دکتر محمود افشار منتشر شده، 
درباره موضوع زن ســتیز بودن یا نبودن فردوســی می نویسد: »در شاهنامه 
بانوانی مانند شــهرناز و ارنواز، فرانک، ســیندخت، رودابه، سودابه، تهمینه، 
گردآفرید، مادر ســیاوش، فریگیس، جریره، منیژه، کتایون، همای، گردیه و 
شیرین در داســتان ها حضور دارند و نقش های مادر فداکار و مهربان، مادر 
و همسری خردمند و باجســارت، دلداده مهرورز و وفادار، پهلوان و پادشاه 
را به خوبــی ایفا می کنند و حتی بعضی بخش های مهم و دل انگیز روایی نیز 
نتیجه کردارهای این زنان اســت. بر این اساس نظریاتی از قبیل اینکه زنان 
در شاهنامه مقام مهمی ندارند یا در پایین ترین مرتبه ممکن تصویر شده اند 
اصلًا پذیرفتنی نیست و مغایر با فداکاری و وفاداری و عشق ورزی و دلاوری 

و چاره اندیشی و جان بازی زنان در حماسه ملیّ ایران است. 
بیت هایــی که در نقد و نکوهش بانوان در شــاهنامه آمده اســت یا به نام 
فردوســی نقل و نقد می شــود، چند دســته اســت. بعضی از آن ها از زبان 
شخصیّت های داستانی و به مناسبت موقعیّت و شرایط پیش آمده در روایت 
بر زبان آن ها جاری شده... در رمان ها، فیلم ها و نمایش نامه های امروزین نیز 
گاهی بنابر روند موضــوع و اختلافاتی که میان مردان و زنان روی می دهد 
آنها با لحن پرخاشگر و نکوهنده و انتقادی علیه همدیگر )جنس زن و مرد( 
سخن می گویند و روشن است که خواننده و بیننده این ستیهندگی و نفرین 
را نتیجۀ اقتضای حال می داند و نه دیدگاه نویسنده داستان و نمایش نامه یا 

کارگردان و بازیگر زن و مرد.
شــماری دیگر از این ابیات سروده فردوســی نیست و کاتبان و خوانندگان 
شاهنامه برای اینکه عقیده زن ستیزانه خویش را بهتر ترویج کنند آنها را در 

بعضی نسخ شاهنامه الحاق کرده اند...
تا جایی که نگارنده جستجو کرده ظاهراً فقط یک بار فردوسی خود به انتقاد 
از بانوان پرداخته که آن هم در داســتان سیاوش و به تأًثیر از فضا/ موضوع 
روایت اســت که سیاوش می خواهد برای اثبات پاکدامنی خویش و برائت از 

تهمت های سودابه هوس باز از توده آتش بگذرد...
با صرف نظر از این بیت دیدگاه رســمی فردوسی درباره زنان در بیت زیبای 

زیر است که هر دو جنس مذکر و مؤنث را برابر و گرامی می داند:
چو فرزند را باشد آیین و فر

گرامی به دل بر چه ماده چه نر«

یادداشت

نگاه

نویسنده و کارگردان »بازی مرکب« با اشاره 
به جزئیات جدید درباره فصل دوم این سریال، 
از دو کاراکتری که حضورشــان در فصل بعد 

قطعی شده نام برد. 
به گزارش ایرنــا از ددلاین، هوانگ دونگ-
هیوک در گفت وگو با ددلاین گفت: ســونگ 
گی-هون که حتما در فصل دوم هست و گمان 

کنم مرد پیشرو هم در این فصل برگردد.
گی هیون، با بازی لی جونگ جائه، قهرمان 
اصلی ســریال بازی مرکب اســت که از تمام 
مراحل مرگبار این بازی جان ســالم به در برد. 
آخرین صحنه فصل اول نیز از بازگشــت این 

شخصیت در فصل دوم حکایت داشت.
مرد پیشروی پنهان در زیرنقاب، با بازی لی 
بیونگ هان، نیز شخصیت منفی داستان است 
کــه بازیکنان را در ازای کســب ۴۵ میلیارد و 

۶۰۰ هزار وون بــه جان هم می اندازد.  اگرچه 
بازگشــت این دو کاراکتر در فصل دوم چندان 
دور از انتظار نبود اما این نخســتین بار اســت 
که این احتمال از سوی هوانگ تایید می شود. 

هوانگ چنــد هفته پیــش در گفت وگو با 
ددلاین از احتمال بازگشــت هیــون جونگ، 
بازیگر نقش بازیکن شــماره ۶۷ که پناهجویی 
از کره شــمالی بود، خبر داد. ایــن بازیگر در 
فصــل دوم در نقش خواهــر دوقلوی بازیکنی 
کــه در فصل قبل جان خود را از دســت داد، 
بازی خواهد کرد. کارگــردان بازی مرکب در 
ادامه اظهاراتش ابراز امیدواری کرد این پروژه از 
زمانی که پربیننده ترین سریال نتفلیکس شد، 

توانسته باشد مانع زبانی را بشکند.
هوانگ گفــت: امیــدوارم کاری مثل بازی 
مرکب کمی این در را گشــوده باشد. امیدوارم 

مخاطبان آمریکایی به این سریال یک شانس 
بدهند و آن را بــا زیرنویس و بدون دوبله نگاه 
کنند. امیدواریم این فرصت را به دســت آورده 
باشیم. این کارگردان کره ای در ادامه تاکید کرد 
موضوع نابرابری اقتصادی برای همیشــه پیام 

کارهایش خواهد بود.
در این پروژه و پروژه های آتی، نادیده گرفتن 
فضای دوقطبی سیاسی، تفاوت های فرهنگی و 

تغییرات اقلیمی، غیرممکن است. 
هوانگ هفته گذشته در گفت وگو با نشریه 
ورایتی نیز گفته بود فیلمنامه فصل دوم هنوز 
نوشــته نشده و در ذهنش است اما این سریال 
موردانتظار تــا ســال ۲۰۲۴ روی نتفلیکس 

منتشر خواهد شد.
این ســینماگر در حال کار روی یک پروژه 
جنجالی دیگر به نام باشــگاه قتل ســالمندان 

با الهــام از رمانی به قلم امبرتو اکو اســت که 
به گفته خودش در مقایســه بــا بازی مرکب 
خشونت بیشــتری دارد. به گزارش ایرنا، بازی 
مرکب داســتان ۴۵۶ نفر را روایت می کند که 
همگی مشکل مالی دارند. آنها توسط سازمانی 
اسرارآمیز به یک چالش دعوت می شوند تا در 

ازای رقابت در ۶ بازی کودکانه ۴۰ میلیون دلار 
پول نقد به جیب بزنند. اما با وجود ظاهر فریبنده 
ماجرا به زودی مشخص می شود جریمه باخت 
در هر بازی مرگ است. کارشناسان این سریال 
مهیج را نقدی بر کاپیتالیسم و اختلاف طبقاتی 

میان ثروتمندان و فقرا می دانند.

اعلام جزئیات جدید فصل دوم »بازی مرکب«

بیوک میرزایی، هنرمند پیشکسوت کشورمان که سریال 
»جشن سربرون« به کارگردانی مجتبی راعی را آماده پخش 
دارد، درباره لزوم شــکل گیری رقابت سالم میان شبکه های 
تلویزیونی و اینکه اساســا چقدر به این رقابت ها اعتقاد دارد؟ 
می گویــد: به دلیل خط قرمزها و ارتباطاتی که در ســازمان 
صداوسیما وجود دارد، اصلا رقابت در شرایط فعلی نمی تواند 
سالم باشد. رقابت زمانی درست است که میدان برای عرض 

اندام همه به شکل مســاوی برقرار باشد. این هنرمند که به 
گفته خودش این روزها بیشــتر در رادیو مشــغول است، در 
گفت و گویی با ایســنا به پرسشی مبنی بر اینکه مرز میان 
رقابت ســالم و ناســالم کجاست و اگر اساســا رقابتی میان 
شبکه های تلویزیون نباشد، چقدر می توانیم که به بالا بردن 
کیفیت آثار امیدوار باشــیم؟ پاســخ داد و نقطه نظراتش را 
در این زمینه ارائه کرد. میرزایی تصریح کرد: متاســفانه این 
روزها برخی کارگردان ها و تهیه کنندگانی پای کار هســتند 
که برای تصویب کارهایشــان، به عنوان مثال اشاره کوتاهی 
به موضوعات مذهبی مانند ســینه زنی و مسجد می کنند و 
همان مســائل هم باعث می شود متنشان تصویب شود. چرا 
این اتفاق می افتد؟! به خاطر همین قضایا من معتقدم رقابت 
ســالم وجود ندارد چون رقابت سالم زمانی ایجاد می شود که 
کارگردان های درســت هم مشــغول به کار باشند. به عنوان 

مثال فیلم سینمایی »موقعیت مهدی« یک کار سالم و خوبی 
درباره دفاع مقدس و اســلام اســت و اصلًا آدم دوست دارد 
کار را نگاه کند، چون صادقانه دســت روی متنی گذاشته و 
برایش زحمت کشیده شده است، اما یک عده فقط بی خود 
و بی جهــت حرف از جبهه و جنگ می زنند و بعد می بینیم 
اصلًا در کارشان هیچ پیامی وجود ندارد؛ بنابراین رقابت سالم 
زمانی می تواند شکل بگیرد که میدان برای عرض اندام همه 
به شکل مساوی برقرار باشد و بتوانند حضور داشته باشند؛ در 
غیر این صورت دیگر رقابت ســالمی وجود ندارد. وی سپس 
با انتقاد از سریال های مناسبتی تلویزیون خاطرنشان کرد: به 
عنوان مثال در ایام دهه فجر، نوروز و ماه محرم سریال هایی 
را روی آنتن می برند که آدم می ماند چطور به این کارها اجازه 
پخش داده اند! متاسفانه هیچ چیز سر جای خودش نیست. 
کارگردان هــای خوب ما در خانه بیکار نشســته اند و ما آثار 

تلویزیونــی مان هر روز ضعیف تر می شــود. در هر صورت ما 
آدم های آرزومندی هستیم، آرزو می کنم سال جدید در کنار 
ســلامتی به همه افراد فرصت عرض اندام و میدان بدهند تا 
همه کار کنند. طبیعتا همه ما دوســت داریم در رزومه های 
کاری مان حداقل چند کار خوب ثبت کنیم نه اینکه فقط به 
خاطر پول کار کنیم. در حال حاضر وضعیت به گونه ای شده 
که همه اول بودجه را می پرسیم و بعد سراغ متن و کارگردان 
را می گیریم؛ در حالی که در گذشــته اول می پرسیدیم متن 
چیست؟؛ این اتفاق خیلی بد است. میرزایی در ادامه همین 
صحبت هایش خطاب به رئیس فعلی سازمان صداسیما گفت: 
آرزو می کنم آقای جبلی با توجه به این معضلات و مشکلات 
موجود ســازمان، به افرادی که بلدِ کار هستند میدان بدهد 
وگرنه خانه از پای بست ویران است. به صراحت می گویم در 

حال حاضر تلویزیون برُدش را از دست داده است.

دل پُر یک بازیگر از تهیه کنندگانی که برج سازند نه برنامه ساز!


